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DODATEK

C zęść miejsc zajmują rzecz jasna 
mieszkańcy i pracownicy mających 

przy rynku swoje siedziby firm. Część 
zajmują jednak dojeżdżający do pracy 
komunikacją miejską, ponieważ przy 
rynku znajduje się pętla autobusów 
podmiejskich. Dla pozostałych użyt-
kowników miejsc już często brakuje.  
A przecież jest tutaj wiele sklepów, 
zakładów usługowych, biblioteka, Na-
darzyński Ośrodek Kultury. Konieczne 
więc było podjęcie decyzji, które spo-
wodują większą rotację parkujących 
pojazdów.

Przy parkingach wokół rynku usta-
wione już zostały tablice informujące o 
nowych zasadach parkowania. Od 18 
marca będzie można pozostawić sa-
mochód na dwie godziny. To powinno 
wystarczyć na załatwienie wszystkich 
niezbędnych spraw.

Nowe zasady parkowania

\\\ NADARZYN

Zaparkowanie samochodu w nadarzyńskim rynku graniczy 
niekiedy z cudem. Aby zwiększyć rotację parkujących pojazdów,  
od 18 marca wprowadzona zostanie nowa organizacja parkowania.

Wokół rynku ustawiono już tablice informujące o nowych zasadach parkowania Tymczasowe 
targowisko

Pruszkowskie targowisko

FO
T. 

M
AC

ie
j B

OC
hN

Ow
sK

i

dokończenie na str. 3

czytaj
na str. 3

\\\ PRUSZKÓW
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\\\  w poniedziałek, kil- 
ka minut przed godziną 
14.00, policjanci patro- 
lujący ul. Zimną w Prusz- 
kowie zauważyli pojazd 
wbity w słup energe- 
tyczny. Natychmiast pod- 
jęli interwencję i ustalili, 

że z pojazdu wybiegło dwóch mężczyzn, 
którzy oddalili się w stronę Piastowa. 
Dzięki relacji świadków zdarzenia i 
rysopisom, po kilku minutach dwóch 
mężczyzn znalazło się w rękach mun-
durowych. Mężczyźni zostali prze- 
wiezieni na komendę, gdzie badanie 
alkomatem wykazało, że obaj są nie- 
trzeźwi. Początkowo żaden z nich nie 
chciał się przyznać do kierowania po-
jazdem, ale relacja świadków i nagranie 
monitoringu dokładnie wskazały, kto 
prowadził volkswagena. Mężczyźni nie 
odnieśli żadnych obrażeń.
Zatrzymany 30-latek miał w organiz- 
mie ponad 2 promile alkoholu. Po wy- 
trzeźwieniu usłyszy zarzut kierowania 
pojazdem w stanie nietrzeźwości.
inny kierujący na „podwójnym gazie” 
został zatrzymany kilka minut przed 
północą na ul. Dąbrowskiej w Prusz-
kowie. styl jazdy volkswagena wzbudził 

w patrolowcach podejrzenie, że kierow- 
ca może być pijany. Kiedy zatrzymali 
pojazd do kontroli potwierdziło się ich 
podejrzenie, kierujący miał promil al-
koholu. 62-latkowi zatrzymano prawo 
jazdy i wkrótce usłyszy zarzuty. 
Za swoje nieodpowiedzialne zachowa- 
nie mężczyźni odpowiedzą teraz przez 
sądem. 
Kierowanie pojazdem w stanie nie- 
trzeźwości zagrożone jest karą do 2 lat 
pozbawienia wolności.
\\\  w niedzielę po godzinie 20.00  
w jankach na Alei Krakowskiej doszło 
do kolizji drogowej. Kierujący skodą 
uderzył w jadącego nissana. Na miej- 
scu policjanci wyczuli alkohol od 25-let-
niego kierowcy. wstępne badanie alko-
matem wykazało, że kierujący miał 
ponad 2,3 promila alkoholu w orga- 
nizmie. Na szczęście nikt w tej kolizji 
nie ucierpiał.
Po czynnościach na komisariacie 25-la- 
tek został przewieziony do policyjnego 
aresztu. Po wytrzeźwieniu usłyszał 
zarzut prowadzenia pojazdem w stanie 
nietrzeźwości, za które to przestępstwo 
kodeks karny przewiduje karę do 2 lat 
pozbawienia wolności oraz utrata 
prawa jazdy.

\\\ P0wiat na sygnale

\\\ BRwinÓw

Pod koniec lutego burmistrz 
Arkadiusz Kosiński oraz 
dyrektor Mazowieckiego 
Zarządu Dróg wojewódzkich 
Zbigniew Ostrowski podpisali 
porozumienie o współpracy 
przy budowie nowej ścieżki 
rowerowej, która połączy 
Biskupice z Czubinem.

D roga wojewódzka nr 720, łącząca 
obie te miejscowości, jest ruchliwą 

trasą, co stwarza duże zagrożenie dla 
poruszających się nią rowerzystów. Po-
prawa bezpieczeństwa cyklistów oraz 
płynności ruchu wymaga rozdzielenia 
ruchu pojazdów samochodowych i 
rowerów poprzez budowę wzdłuż tej 
drogi ścieżki rowerowej. Burmistrz 
Brwinowa podjął negocjacje z zarząd-
cą drogi, czyli Mazowieckim Zarządem 

Dróg wojewódzkich, oraz zarządem 
województwa mazowieckiego w spra-
wie przyspieszenia realizacji tej waż-
nej inwestycji. Pod koniec lutego udało 
się doprowadzić do porozumienia w 
tej sprawie. Podpisane przez dyrektora 
Zbigniewa Ostrowskiego i burmistrza 
Arkadiusza Kosińskiego w obecności 
wicemarszałka Rafała Rajkowskie-
go porozumienie jest kolejnym przy-
kładem harmonijnej współpracy na 
szczeblu samorządowym. Zgodnie z 
zapisami dokumentu, gmina Brwinów 
zobowiązała się do opracowania doku-
mentacji projektowej budowy 3,5 km 
ścieżki rowerowej w pasie drogi woje-
wódzkiej nr 720, na odcinku od wiaduk-
tu nad autostradą A2 w Biskupicach do 
Domu Pomocy społecznej w Czubinie, 
odcinka chodnika w rejonie zabudowań 
Biskupic oraz kładki pieszo-rowerowej 
w rejonie OsP Biskupice.

– Projektowana ścieżka rowerowa 
połączy się z istniejącą drogą dla ro-

werów od DPs w Czubinie do granicy 
z gminą Błonie w Rokitnie. Dość wspo-
mnieć, że nasi sąsiedzi planują wybu-
dowanie ścieżki rowerowej od granicy 
z naszą gminą, poprzez Rokitno, do sa-
mego Błonia. w efekcie obu inwestycji 
powstanie ścieżka rowerowa łącząca 
Brwinów i Błonie – mówi burmistrz 
Arkadiusz Kosiński.

Dokumentacja obejmie m.in. pro-
jekt budowy drogi (ścieżki) rowerowej 
oraz chodnika, wzmocnienie konstruk-
cji drogi, poprawę odwodnienia pasa 
drogowego, przebudowę zjazdów. Ko-
nieczne będzie też ewentualne pozy-
skanie gruntów do realizacji inwestycji.

– Przygotowanie dokumentacji pro-
jektowej potrwa zapewne około 2 lat, z 
uwagi na konieczność uzyskania decyzji 
środowiskowej oraz pozwolenia wod-
noprawnego, a także konieczność po-
szerzenia pasa drogowego Dw nr 720 
w procedurze wywłaszczenia kilkudzie-
sięciu działek. Niestety, to wymagane 
prawem procedury, których nie prze-
skoczymy – dodaje burmistrz Kosiński.

Podpisane porozumienie znacznie 
przyspieszy możliwość podjęcia przez 
MZDw działań w sprawie realizacji tej 
ważnej inwestycji. Należy mieć nadzieję, 
że szybko uda się wyłonić dobre biuro 
projektowe, które podejmie się realiza-
cji tego projektu.

Gmina Brwinów przygotowuje 
również dokumentację dwóch innych 
ważnych dla miasta inwestycji drogo-
wych – przebudowy skrzyżowania ul. 
Obwodnica (Dw nr 719) z ul. Kępińską 
w Brwinowie oraz budowy łącznika w 
rejonie węzła A2 Pruszków.

Marek Zdrzyłowski

Będzie nowa ścieżka

Porozumienie podpisali burmistrz Arkadiusz Kosiński i dyrektor MZDW  
Zbigniew Ostrowski
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Michał Landowski został 
nowym sekretarzem starostwa 
Powiatowego w Pruszkowie.

D otychczas tę funkcję piastowała 
Małgorzata Kucharska, która w 

2019 roku została odznaczona Brązo-
wym Krzyżem Zasługi za działalność 
na rzecz osób potrzebujących pomocy 
i wsparcia. jej aktywność zawodowa 
nadal będzie ściśle związana z powia-
tem pruszkowskim. Kucharska została 
bowiem naczelnikiem wydziału eduka-
cji, Kultury i sportu.

Mianowany na jej miejsce Michał 
Landowski jest doskonale znany miesz-
kańcom Pruszkowa. w poprzedniej ka-
dencji przez półtora roku był zastępcą 
prezydenta miasta jana starzyńskiego. 
Przygoda Landowskiego z pruszkow-
skim magistratem trwała dziesięć lat. 

w tym czasie m.in. pracował w Biurze 
Rady Miejskiej, pełnił funkcję przewod-
niczącego zespołu budżetu obywatel-
skiego i edycji. 

warto wspomnieć, że nowy sekre-
tarz jest współautorem komentarza 
do ustawy o finansach publicznych w 
zakresie jednostek samorządu teryto-
rialnego oraz certyfikowanym audyto-
rem systemu zarządzania jakością. Z 
wykształcenia jest prawnikiem i poli-
tologiem.

Artur Szpuda

Nowy sekretarz
Małgorzata Kucharska i Michał Landowski
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Nowy sekretarz 
starostwa Michał 
Landowski jest 

doskonale znany 
mieszkańcom Pruszkowa

\\\ PRUSZKÓW

starosta pruszkowski Krzysztof 
Rymuza kontynuuje objazdy 
dróg powiatowych. Po wizycie 
w Nadarzynie, nadszedł czas  
na Pruszków.

N a terenie całego powiatu znajduje 
się blisko 167 kilometrów dróg 

powiatowych. w samym Pruszkowie 
to prawie 22 kilometry. jak powszech-
nie wiadomo, drogi to temat, o którym 
można rozmawiać godzinami. Pomy-
słów jest wiele, a jeszcze więcej potrzeb 
w zakresie poprawy stanu nawierzchni 
bądź całkowitej modernizacji. stąd ini-
cjatywa starosty Krzysztofa Rymuzy, 
który chce się przyjrzeć drogom powia-
towym.

6 marca odbyła się wizja w Prusz-
kowie. w spotkaniu uczestniczyli za-
stępca prezydenta Pruszkowa Konrad 
sipiera i starosta Krzysztof Rymuza oraz 
pracownicy obu urzędów. Podczas roz-
mów poruszono kwestie związane z 
inwestycjami dotyczącymi ul. sienkie-
wicza, Komorowskiej, Broniewskiego i 
Kościuszki. Kluczowe wydają się usta-
lenia względem przedłużenia ul. sien-
kiewicza do ul. sygietyńskiej. włodarze 

podkreślili również istotę przebudowy 
ul. Komorowskiej oraz budowy ronda 
na skrzyżowaniu z ul. Pogodną. Miasto 
i starostwo mają współpracować w za-
kresie realizacji tego zadania.

Artur Szpuda

Gospodarskim okiem 

Nie obyło się bez wizji w terenie
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Pomysłów jest wiele,  
a jeszcze więcej potrzeb 

w zakresie poprawy 
stanu nawierzchni bądź 
całkowitej modernizacji
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Zasady są jednak nieco odmienne niż w 
Brwinowie, Milanówku czy Grodzisku, 
gdzie ustawione są parkometry pobie-
rające opłaty lub wydające bilety bez-
płatnego parkowania na określony czas. 
Na nadarzyńskim rynku, pozostawiając 
na parkingu samochód, należy pozosta-
wić w widocznym miejscu kartę zegaro-
wą, na której zaznaczamy godzinę po-
czątku parkowania. Karty parkingowe 
można pobrać bezpłatnie w siedzibie 
straży gminnej, w biurze podawczym 
Urzędu Gminy (na parterze), a także w 
punktach handlowych na rynku. Można 
również napisać długopisem na kartce 

informację o godzinie pozostawienia 
samochodu i położyć ją w widocznym 
miejscu. Mieszkańcy oraz pracownicy 
firm mieszczących się przy rynku mogą 
pobrać identyfikatory uprawniające do 
parkowania bez ograniczeń, którymi 
dysponują pracodawcy po pobraniu ich 
w biurze podawczym Urzędu Gminy.

Nowy system nie jest traktowany 
jako ostateczne rozwiązanie. Będzie on 
bacznie obserwowany przez funkcjona-
riuszy straży gminnej i dostosowywany 
do sytuacji tak, aby spełniał swoją rolę. 
jak poinformował nas komendant nada-
rzyńskiej straży gminnej Adam Piskorz, 

na początku wprowadzenia nowych za-
sad funkcjonariusze sG nie będą wysta-
wiać mandatów, stosując raczej metodę 
udzielania pouczeń. Nie chodzi tu bo-
wiem o nękanie mandatami, a raczej o 
wyrobienie nawyków stosowania się do 
nowych zasad parkowania. Przypusz-
czamy jednak, że w razie konieczności 
podejście to może się zmienić. Zgodnie 
z taryfikatorem, wykroczenie tego ro-
dzaju może wiązać się z koniecznością 
zapłacenia mandatu w wysokości 100 zł 
i dopisania do naszego konta 1 punktu 
karnego.

Tekst i zdjęcie Marek Zdrzyłowski

Nowe zasady parkowania

\\\ PRUSZKÓW

Na wiosnę targowisko miejskie 
w Pruszkowie przeniesie się  
z terenu przy ul. Pańskiej  
na tymczasowy plac przy  
ul. 3 Maja. Miasto rozpoczyna 
działania w tym kierunku.

R zecz jasna nie będzie to zmiana 
na stałe. Od dawna mówiło się o 

remoncie targowiska przy ul. Pańskiej i 
działania zmierzające w tym kierunku 
są podejmowane i konsekwentnie rea-
lizowane. wiadomo, że na czas prac ko-
nieczne jest znalezienie punktu zastęp-
czego. Ten znajdzie się przy ul. 3 Maja. 
Pruszkowski magistrat ogłosił postępo-
wanie przetargowe na przygotowanie 

placu tymczasowego dla targowiska 
miejskiego. Zgodnie z dokumentacją, 
wykonawca będzie zobowiązany wyko-
nać prace do 15 kwietnia br. – Teren pod 

plac targowy zostanie utwardzony pły-
tami żelbetowymi. Miasto doprowadzi 
prąd (1-fazowy) do obsługi targowiska. 
Zostanie on doprowadzony do ogrodze-
nia przedszkola i zakończony dodatko-

wą skrzynką z podlicznikiem. Pozosta-
łe elementy (m.in. woda, oświetlenie, 
toalety) leżą po stronie targowiska 
miejskiego – przedstawia Monika Mi-
chlewicz z Urzędu Miasta Pruszkowa.

Dla mieszkańców najważniejszy 
jest termin zmiany lokalizacji targowi-
ska. jak informuje urząd, tymczasowy 
plac ma zostać uruchomiony w drugim 
tygodniu maja.

warto również zająć się kwestią re-
montu targowiska przy ul. Pańskiej. w 
tej sprawie podstawą są elementy for-
malne. Modernizacja ruszy po uzyska-
niu prawomocnej decyzji pozwolenia 
na budowę. Zakończenie remontu pla-
nowane jest na 30 sierpnia 2019 roku.

Artur Szpuda

Tymczasowe targowisko

jak informuje urząd, 
tymczasowy plac  

ma zostać uruchomiony 
po długim weekendzie 

majowym

\\\ PRUSZKÓW

Pruszkowscy radni przyjęli 
„Program opieki nad 
zwierzętami bezdomnymi oraz  
zapobiegania bezdomności 
zwierząt na terenie Miasta 
Pruszkowa w 2019 roku”.

Z wierząt, które szukają domu, nie 
brakuje. Najczęściej przebywają w 

schroniskach, ale zdarza się, że moż-
na spotkać je na ulicy. istotne jest, aby 
mogły uzyskać odpowiednią pomoc. Tą 
kwestią zajęli się pruszkowscy radni 
podczas V sesji. Przyjęto „Program opie-
ki nad zwierzętami bezdomnymi oraz  
zapobiegania bezdomności zwierząt na 
terenie Miasta Pruszkowa w 2019 roku”.  
– jest to projekt, który rada musi podjąć 
w każdym roku, do końca marca danego 
roku. jest to obowiązek wynikający z 
ustawy o ochronie zwierząt – prezen-
towała elżbieta jakubczak-Garczyńska, 
naczelnik wydziału Środowiska prusz-
kowskiego urzędu. – w przedstawio-
nym projekcie programu opieki nad 
zwierzętami bezdomnymi opisane są 
poszczególne elementy składające się 
na działanie tego systemu – dodawała. 

w programie poruszono kwestię 
zapewnienia bezdomnym zwierzętom 
miejsca w schronisku oraz ich obliga-
toryjną sterylizację lub kastrację. Od-
łowieniem czworonogów zajmuje się 
eko-patrol straży miejskiej. Tymczaso-
wo zwierzęta trafiają do punktu przy 
ul. Południowej 12 w Pruszkowie, a 
następnie przewożone są do schroni-

ska w Milanówku. Kolejna sprawa to 
dokarmianie wolno żyjących kotów. 
Karmę otrzymają społeczni opieku-
nowie, którzy zajmą się dożywieniem 
zwierząt. Miasto zapewnia również 
całodobową opiekę weterynaryjną 
w przypadku zdarzeń drogowych z 
udziałem zwierząt. warto pamiętać, że 
na terenie miasta obowiązuje plan zna-
kowania czworonogów posiadających 
właściciela. Mikroczip można wszczepić 
zwierzęciu w przychodni Vet Care przy 
ul. Majowej 3. Miasto będzie realizo-
wało plan kastracji i sterylizacji psów 
oraz kotów, dodatkowo pokryje 50% 
kosztów zabiegów. Kolejna sprawa to 
zapobieganie bezdomności zwierząt. 
Poprzez współpracę ze strażą miejską 
oraz Pruszkowskim stowarzyszeniem 

na Rzecz Zwierząt będą prowadzone 
działania poszukiwania właścicieli dla 
czworonogów. – Środki finansowe prze-
znaczone na program w 2019 roku to 
475,5 tys. zł – podała elżbieta jakub-
czak-Garczyńska.

Artur Szpuda

Miasto pomaga
Miasto zapewnia opiekę bezdomnym zwierzętom

w programie poruszono 
kwestię zapewnienia 

bezdomnym zwierzętom 
miejsca w schronisku 
oraz ich obligatoryjną 

sterylizację lub kastrację

\\\ OPYPY

Gmina Grodzisk Mazowiecki 
konsekwentnie rozbudowuje 
sieć wiejskich świetlic,  
które są miejscem działań 
twórczych i integracji lokalnej 
społeczności.

K olejna świetlica została otwarta 
w sobotę 2 marca przy ulicy Pol-

nej Róży w Opypach. Do niedawna  
był tutaj jedynie plac zabaw dla dzie- 

ci oraz miejsce imprez plenerowych 
organizowanych przez mieszkańców. 
Teraz możliwości znacznie się powięk-
szyły.

w uroczystym otwarciu świetlicy, 
której koszt budowy wyniósł ponad 743 
tys. zł, wzięli udział przedstawiciele Ra-
dy Miejskiej, sołtysi, zaproszeni goście 
i oczywiście mieszkańcy, dla których 
obiekt ten został wybudowany.

wszystkich przybyłych na uro-
czystość powitali sołtys Opyp Maja 
winiarska-Czajkowska oraz burmistrz 

Grodziska Maz. Grzegorz Benedyk-
ciński. Burmistrz podziękował miesz-
kańcom za wsparcie, wyraził również 
nadzieję na dalszą współpracę. Obiecał 
także, że świetlica to nie koniec inwe-
stycji w Opypach – teraz przyszła kolej 
na budowę nowych dróg, kanalizacji i 
oświetlenia. Podkreślił także znaczenie 
dobrej  współpracy sołtysów z gminą. 
Burmistrz przekazał klucze pani soł-
tys, życząc wszystkim mieszkańcom, by 
świetlica w Opypach okazała się jedną z 
najlepiej działających.

Po oficjalnej części otwarcia, z 
muzycznym koncertem wystąpili naj-
młodsi artyści z Opyp. Był również mały 
poczęstunek i okolicznościowy tort. w 
świetlicy odbywały się również pierw-
sze warsztaty dla najmłodszych.

Świetlica pracuje już pełną parą, 
mieszkańcy zaś pokazują, że obiekt 
ten był bardzo potrzebny. Program za-
jęć jest dostosowany dla uczestników  
w każdym wieku. Odbywają się tu za-
równo zajęcia dla mam z maluszkami, 
jak też dla dzieci, młodzieży, dorosłych 
i całych rodzin. w programie znaj- 
dziemy zajęcia sportowe – gimnastyka, 
zumba, akrobatyka, artystyczne – ręko- 
dzieło, plastyka, zabawy z muzyką dla 
najmłodszych, jak również arena gier  
i klocków oraz warsztaty modelarskie. 
jednym słowem dla każdego coś faj-
nego. Nie dziwi więc duża frekwencja 
podczas zajęć już od pierwszych dni 
działalności.

Tekst i zdjęcie Marek Zdrzyłowski

Świetlica otwarta

Nowy obiekt utrzymuje styl grodziskich świetlic gminnych

R E K L A M A

dokończenie 
ze str. 1
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\\\ KRAJ

w nadchodzącym roku 
szkolnym samorządy czeka 
trzęsienie ziemi. w tym roku  
do szkół średnich trafi 
podwójny rocznik, czyli 
uczniowie obecnych klas 
ósmych szkół podstawowych 
oraz trzecich klas gimnazjum.

w tym roku będą również funkcjo-
nowały jednocześnie trzy- i czte-

roletnie licea oraz cztero- i pięcioletnie 
technika. To ogromne wyzwanie dla 
samorządów, które z tym problemem 
będą sobie musiały jakoś poradzić.

Reforma systemu oświatowego, 
zaproponowana przez obecny rząd, 
zlikwidowała gimnazja i wprowadzi-
ła w to miejsce ośmioklasowe szkoły 
podstawowe. wydłużeniu o rok uległ 
również cykl edukacyjny w szkołach 
średnich. Reforma wprowadziła także 

trzyletnie szkoły specjalne przysposa-
biające do pracy oraz branżowe szkoły 
i i ii stopnia. Ten etap zmian spowodo-
wał już ogromny chaos w szkołach i sa-
morządach, na barki których zrzucony 
został ciężar ekonomicznych kosztów 
tej reformy. Podwójny rocznik już powo-
duje u samorządowców przyspieszone 
bicie serca.

– Ten etap reformy to pewnego ro-
dzaju test dla władz lokalnych i szkół. 
Mamy do czynienia z kumulacją roczni-
ków. Podwojona liczba miejsc, podwój-
ne procesy rekrutacji czy dwa programy 
nauczania w szkołach średnich to tylko 
niektóre wyzwania, z którymi muszą 
się zmierzyć. Nie jest to dla nich zadanie 
łatwe, bo działania trzeba poprowadzić 
szybko i w taki sposób, żeby miejsce w 
szkołach ponadpodstawowych i ponad-
gimnazjalnych znaleźli wszyscy ucznio-

wie, którzy chcą kontynuować naukę 
– podkreśla elżbieta Lanc członek za-
rządu województwa mazowieckiego. 

skutki podwójnego rocznika do-
tkliwie odczują również uczniowie. w 
województwie mazowieckim mamy 
bowiem 111 tys. uczniów, którzy będą 
ubiegali się o miejsce w jednej z 600 ma-
zowieckich szkół ponadgimnazjalnych. 
Z tej liczby ponad 58 tys. to absolwenci 
ósmych klas szkół podstawowych, zaś 
ponad 53 tys. to absolwenci gimnazjów. 
Tak ogromna konkurencja oznacza, że 
dla wielu młodych ludzi po prostu za-
braknie miejsc w wybranych przez nich 
szkołach oraz w klasach o wymarzonym 
profilu.

innym, niezwykle istotnym prob-
lemem, z którym muszą zmierzyć się 
samorządy, jest niedostateczne dofi-
nansowanie przez rząd zmian, które w 
związku z wprowadzeniem reformy na-
rzucone zostały samorządom. Koniecz-
ne jest bowiem dostosowanie szkół do 
nowego systemu oświaty. wiąże się to 
z koniecznością zmodernizowania sal i 
pracowni, zakupem ich wyposażenia w 
sprzęt i pomoce dydaktyczne, bez któ-
rych niemożliwe jest prowadzenie zajęć.

już w obecnej sytuacji niektóre sa-
morządy mają problemy finansowe. – 
właśnie otrzymałem pismo z Minister-
stwa Finansów. Dostaniemy mniejszą 
subwencję oświatową o 413 605 zł. w 
piśmie z dnia 12.10.2018 MF przesłał 
informację o planowanej subwen-
cji oświatowej dla Podkowy na 2019 
rok w wysokości 7 534 369 zł. Teraz 
dowiaduję się, że subwencja wyliczo-
na została w wysokości 7 120 764 zł  
i jest mniejsza, niż planowano. Budżet 
na rok 2019 został przyjęty w grudniu. 
To ja się pytam, skąd mam wziąć te pie-
niądze? Mam zwolnić nauczycieli? Czy 
to nie dzisiaj minister Zalewska ogłosi-
ła wielkie podwyżki? – pisze na swoim 
FB Artur Tusiński burmistrz Podkowy 
Leśnej.

wójt Nadarzyna wystosował pismo 
popierające stanowisko Związku Gmin 
wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w 
sprawie niedostatecznego finansowania 
zadań oświatowych przez samorządy. 
– Finansowanie oświaty, wobec niedo-
szacowania przekazywanej nam sub-
wencji oświatowej, przekroczyło racjo-
nalne wspomaganie procesu edukacji 
młodego pokolenia przez samorządy 
lokalne. Poziom niezbędnego udziału 
własnych środków w finansowaniu 
podstawowych działań oświatowych, 
uniemożliwia prawidłową realizację 
innych zadań własnych gminy i deter-
minuje jej rozwój.

– Czas najwyższy, aby wobec wzro-
stu gospodarczego i zwiększonych do-
chodów państwa zwiększyć nakłady 
na edukację. w przeciwnym wypadku 

staniemy przed paraliżem budżetów 
lokalnych samorządów – czytamy w piś-
mie wójta Dariusza Zwolińskiego.

Podobna sytuacja jest w gminie 
Brwinów, której subwencja oświatowa 
zmniejszona została o 191 564 zł. 

Na razie jeszcze te kłopoty nie do-
tarły do Milanówka, który jako jedyny 
otrzymał subwencję we wnioskowanej 
kwocie, ale wobec czekających miasto 
wyzwań, może się to zmienić diame-
tralnie.

Marek Zdrzyłowski

Armagedon w szkołach?

Jak rozwiązać to zadanie?

\\\ RASZYN

Mieszkańcy mogą  
otrzymać dofinansowanie  
na unieszkodliwienie odpadów 
azbestowych.

s wego czasu azbest zyskał popular-
ność jako forma pokrycia dacho-

wego. spowodowane było to korzyst-
ną ceną, dostępnością oraz trwałością 
materiału. Problem w tym, że azbest 

jest niezwykle szkodliwy dla zdrowia. 
w związku z tym podjęto działania na 
gruncie prawnym. w czerwcu 1997 r. 
wydano ustawę o zakazie stosowania 
wyrobów zawierających azbest.

stopniowo wyroby azbestowe zni-
kają z kolejnych budynków, jednak cią-
gle prowadzone są działania zmierza-
jące do jego całkowitego wykluczenia. 
Ma to nastąpić do 31 grudnia 2032 r. w 
Raszynie realizowane jest zadanie „Usu-
wanie i unieszkodliwienie wyrobów 
zawierających azbest pochodzących z 
terenu gminy Raszyn”.

Aby ubiegać się o środki, miesz-
kańcy muszą złożyć właściwy wnio-
sek, oświadczenie o posiadaniu tytułu 
prawnego do obiektu budowlanego 
oraz przedstawić informację o wyro-
bach zawierających azbest. Dokumen-
ty dostępne są w kancelarii urzędu w 
pokoju nr 15 oraz na stronie raszyn.pl 
w zakładce „informator – jak załatwić 
sprawę”.

Artur Szpuda

Dołożą 
do usunięcia 

azbestu

Azbest jest szkodliwy dla zdrowia

Podpisanie umowy z wojewodą Zdzisławem Sipierą

\\\ PRUSZKÓW

Na mocy decyzji wojewody 
mazowieckiego działka przy  
ul. Lipowej w Pruszkowie  
o powierzchni 8600 m2 trafiła 
do miasta. Teren ma zostać 
przeznaczony na potrzeby 
oświatowe.

N ieruchomość przeszła na własność 
miasta w wyniku komunalizacji, 

która jest złożonym procesem. jak wia-
domo początek lat 90. XX wieku wią-
zał się z licznymi zmianami w naszym 
kraju. Dotyczyło to również własności 
gruntów. Nieruchomość przy Lipowej 
trafiła do miasta Pruszków. – Decyzja 
wojewody jedynie potwierdza to prawo 
i stanowi podstawę do ujawnienia go w 
księdze wieczystej – tłumaczy Monika 

Michlewicz z Urzędu Miasta Pruszko-
wa. – Aby jednak gmina mogła wystąpić 
do wojewody mazowieckiego z wnio-
skiem o wydanie decyzji, przekazującej 
z mocy prawa nieruchomość, należało 
najpierw wystąpić do starostwa Powia-
towego w Pruszkowie o założenie księgi 
wieczystej – dodaje.

Postępowanie zmierzające do wy-
dania decyzji komunalizacyjnej zostało 
wszczęte w czerwcu 2017 roku. spra-
wę udało się doprowadzić do finału. 
Pruszków wszedł w posiadanie pokaź-
nej działki, która wstępnie ma zostać 
przeznaczona na cele oświatowe. Czas 
jednak pokaże, co powstanie na tym te-
renie. – w chwili obecnej dla omawiane-
go terenu nie ma jeszcze uchwalonego 
planu zagospodarowania – zaznacza 
Monika Michlewicz.

Artur Szpuda

Działka dla miasta
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Ten etap zmian 
spowodował  

już ogromny chaos  
w szkołach  

i samorządach, na barki 
których zrzucony został 
ciężar ekonomicznych 
kosztów tej reformy. 
Podwójny rocznik już 

powoduje  
u samorządowców 

przyspieszone bicie serca

Finansowanie oświaty, 
wobec niedoszacowania 

przekazywanej nam 
subwencji oświatowej, 

przekroczyło racjonalne 
wspomaganie procesu 

edukacji młodego 
pokolenia przez 

samorządy lokalne

\\\ DZień DlA MłoDych
Zbliża się trzecia edycja Grodziskiego Dnia Młodzieży. 
Pomysłodawcą corocznej imprezy dla młodych Młodzieżowa Grupa Konsultacyjna, nieformalny zespół doradczy burmistrza 
Grodziska Maz. Grupa ma już na swoim koncie kilka inicjatyw, takich jak akcja pisania kartek do powstańców, Gwiazdkowy 
Maraton Filmowy czy właśnie Dzień Młodzieży. 
Tegoroczna edycja Grodziskiego Dnia Młodzieży odbędzie się pod znakiem rzeczywistości wirtualnej. imprezę rozpocznie seans 
„wszystko z nami w porządku”, filmu dokumentalnego o dwóch kolegach, którzy postanowili rzucić pracę w korporacji i zająć 
się tworzeniem gier wideo. Kolejnymi punktami programu są spotkania z twórcami gier Digital Melody Games i popularnym 
youtuberem Cyber Marianem. Na uczestników będą też czekać maszyny arcadowe, gry planszowe, symulatory VR, fotobudka 
i turniej piłki nożnej – oczywiście wirtualny. Na głodnych czegoś więcej niż wirtualnych atrakcji czekać będą całkiem realne 
food trucki, czekające na uczestników na parkingu.
impreza odbędzie się 23 marca w Mediatece, ul. 3 Maja 57. Początek o 14.30, stoiska i food trucki będą otwarte do godz. 22.00. 
wstęp na wszystkie atrakcje jest bezpłatny.

\\\ gRODZisK MaZOwieCKi
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\\\ POwiat

strajk nauczycieli ma się 
rozpocząć 8 kwietnia. 
Minister Oświaty Anna 
Zalewska zapewnia, że mimo 
to planowane na kwiecień 
egzaminy odbędą się  
w terminie.   

w ubiegły poniedziałek, zgodnie 
z zapowiedziami, Związek Na-

uczycielstwa Polskiego poinformował o 
dacie rozpoczęcia strajku pracowników 
oświaty. 

– strajk nauczycieli jest nieuniknio-
ny – mówił sławomir Broniarz, prezes 
ZNP. – Determinacja nauczycieli jest 
duża, by termin był powiązany z da-
tami egzaminów końcowych – mówił. 
Pierwszym dniem protestu ma być po-
niedziałek 8 kwietnia, czyli na dwa dni 
przed rozpoczęciem egzaminów gimna-
zjalnych i tydzień przed rozpoczęciem 
egzaminu ósmoklasisty. ile potrwa 
strajk? Zdaniem władz ZNP, wszystko 
zależy od rządu.

To kolejny etap sporu zbiorowego z 
rządem. jak wynika z danych ZNP, przy-

stąpiło do niego 78% placówek oświa-
towych w kraju (74% na Mazowszu). 
Ostateczną decyzję podejmą jednak 
sami nauczyciele. w dniach od 5 do 25 
marca oddziały ZNP mają przeprowa-
dzić referenda w placówkach oświato-
wych. jeśli weźmie w nich udział przy-
najmniej połowa państwowych szkół 
i przedszkoli i przynajmniej połowa z 
ankietowanych opowie się za strajkiem, 
rozpocznie się on w wyznaczonym ter-
minie. Dla większości pedagogów decy-
zja nie jest łatwa. 

– jestem wychowawcą ósmej klasy, 
zdaję sobie sprawę z tego, że widmo 
strajku to dodatkowy stres dla moich 
uczniów, którzy i tak są w bardzo trud-
nej sytuacji związanej z reformą oświaty 
– mówi polonistka jednej ze szkół. Do-
datkowo nauczyciele mają świadomość 
odpowiedzialności za uczniów oraz 

obawiają się, że przystąpienie do strajku 
tylko pogorszy nastroje wśród rodzi-
ców, którzy niejednokrotnie wyrażają 
publicznie nienajlepsze zdania na temat 
nauczycieli. Do tego argumentu usiłuje 
odwoływać się również rząd. Najwię-
cej obaw mają opiekunowie uczniów, 
których w kwietniu czekają egzaminy 
końcowe.

– Centralna Komisja egzaminacyjna 
jest przygotowana, my jesteśmy przy-
gotowani, egzaminy się odbędą – za-
pewniała na początku marca Minister 
Oświaty Anna Zalewska i podkreśliła, 
że zmiana terminu egzaminów nie jest 
możliwa. 

wyniki referendum strajkowego 
powinny być ogłoszone do 29 marca. 
Związkowcy walczą o 1000 zł podwyż-
ki pensji zasadniczej dla pracowników 
oświaty.                              Joanna Ferlian

Egzaminy pod znakiem zapytania

P owstające właśnie przedszkole i żło- 
bek szumi Las w Granicy w gminie 

Michałowice będzie łączyć idee przed-
szkoli leśnych, porozumienia bez prze-
mocy i pedagogiki Marii Montessori. 
To pierwsze takie miejsce w okolicach 
warszawy. 

– Nie będziemy stricte leśnym 
przedszkolem i żłobkiem, ponieważ 
nasze dzieci nie zawsze będą spędza-

ły na zewnątrz 80% czasu, niemniej w 
grupie przedszkolnej będziemy realizo-
wać podstawę programową głównie w 
naturze – mówi szefowa projektu Karo-
lina Firmanty. 

\\\   Nauka idzie… w las
Pomysł „przedszkoli leśnych” po-

chodzi oczywiście ze skandynawii, 
gdzie idea życia w zgodzie z naturą i 

pozwolenia najmłodszym na nieskrę-
powany z nią kontakt jest czymś oczy-
wistym. jednak popularność idei rośnie 
systematycznie u naszych zachodnich 
sąsiadów, a w Polsce też już mamy kil-
kadziesiąt przedszkoli, gdzie edukacja 
odbywa się głównie na świeżym po-
wietrzu. Tak będzie też w przedszkolu 
szumi Las. Nieskrępowany kontakt z 
naturą, wykorzystywanie zjawisk i zda-

rzeń w celach edukacyjnych i podaro-
wanie dzieciom przestrzeni do rozwoju 
ich kreatywności, rozwijania ciekawości 
poznawczej i dostarczającej radości ży-
cia zabawy.

– Ogród do naszej dyspozycji zosta-
nie zaprojektowany tak, by odpowia-
dał potrzebom stymulacji sensorycznej 
dzieci. Powstanie m.in. ścieżka bosych 
stóp, grządki warzywne na których 
dzieci będą sadzić rośliny, tunele i wig-
wamy z sadzonej własnoręcznie fasoli 
– zapowiada Firmanty. – swoich fanów 
znajdą też na pewno tor szaleństw wod-
nych i dystrybucji piasku. 

\\\   Dziecko to człowiek.  
Tylko mały.

wnętrza budynku z kolei zostaną 
przygotowane zgodnie z założeniami 
pedagogiki M. Montessori. sale będą 
tak zaplanowane, by dostępne w nich 
pomoce i materiały dla dzieci stwarzały 
przestrzeń do odkrywania i inspirowały. 
Porozumienie bez przemocy (NVC) za-
kłada traktowanie dzieci z szacunkiem, 
podmiotowo. Twórcy przedszkola wie-
rzą w niezwykle istotną rolę autentycz-
ności w relacjach i komunikacji z małym 
człowiekiem. 

Przedszkole i żłobek ruszą od maja. 
Pracować w nim będzie młoda kadra 
która, poza niezbędnym wykształce-
niem do pracy w żłobku i przedszko-
lu, przeszła szkolenie z zakresu pracy 
pedagogiką Montessoti i praktykuje w 
życiu codziennym komunikację opartą 
na szacunku, uważności i otwartości na 
drugiego człowieka. szumi Las nawiązał 
też współpracę z jednym z pierwszych 
w Polsce przedszkoli leśnych – „Pusz-

czykiem” spod Białowieży, którego 
twórcy szkolą całą kadrę. Przedszkole 
otwierają rodzice dwójki dzieci w wieku 
4,5 i 1,5 roku, którzy chcą w ten sposób 
dać szansę innym rodzicom zaintereso-
wanym wychowaniem dzieci w duchu 
nowego, choć wracającego właściwie 
do natury, podejścia. 

szumi Las zlokalizowany w Granicy 
przy ul. szczęśliwej 1 w leśnej otulinie 
pozwala na realizację założenia wycho-
wania w kontakcie z naturą. jednocześ-
nie bliskość szkoły, przychodni, kolejki 
wKD (stacja Nowa wieś) i drogi łączącej 
Komorów z Nadarzynem sprawia, że 
to dogodna lokalizacja dla rodziców. 
Przedszkole będzie korzystać z caterin-
gu uwzględniającego różne potrzeby 
żywieniowe dzieci (alergie, dieta bez-
glutenowa czy wegańska).

Trwa nabór do małej, liczącej 16 
osób grupy żłobkowej oraz do przed-
szkola. Osoby chętne są zapraszane 
na indywidualne rozmowy, na których 
przybliżane są zasady funkcjonowania 
przedszkola i obie strony mogą się po-
znać. właściciele starają się o dofinan-
sowanie z gminy, ale to możliwe będzie 
dopiero od nowego roku. 

Leśne przedszkole na Szczęśliwej
wśród przyrody, otoczeni opieką i szacunkiem najmłodsi będą odkrywać świat w przedszkolu szumi 
Las. skandynawskie idee będą realizowane niedaleko Komorowa.

Niepubliczny żłobek i przedszkole 
Szumi las 

ul. szczęśliwa 1, 05-806 Granica 
tel: 730-359-762 

e-mail: kontaktszumilas@gmail.com  
Fb: @szumilaswgranicy

R E K L A M A

a r T Y K u Ł s p O n s O r O w a n Y

R E K L A M A



6 NR 26 (2) 13 MARCA 2019 KULTURA/SPOŁECZEŃSTWO

\\\ BRwinÓw

w sobotę 9 marca w dworku 
„Zagroda” otwarta została 
wystawa strojów historycznych 
„exclusive Design by Victoria 
Volter”, stworzonych przez 
Małgorzatę Retkowską.

M ałgorzata Retkowska jest pe-
dagogiem, animatorem sztuki, 

reżyserem i rekonstruktorką. Tworzy 
spektakle i widowiska uliczne, w któ-
rych udział biorą amatorzy. Od ośmiu 
lat prowadzi Grupę Rekonstrukcji hi-
storycznej Ludności Cywilnej, w której 
bierze udział kilkudziesięciu rekon-
struktorów z całej Polski w wieku od 
4 do 80 lat. Artystka jako pierwsza w 
Polsce wprowadziła w swoich widowi-
skach obowiązek uczestniczenia rekon-
struktorów w warsztatach teatralnych. 
Za swoją działalność na rzecz integracji 
międzypokoleniowej i rekonstrukcji hi-
storycznej, w 2013 roku została laure-
atką Złotej Dziesiątki Kobiet sukcesu 
Mazowsza.

Kolekcja strojów zatytułowana 
„exclusive Design by Victoria Volter” 
to ponad trzydzieści strojów z przeło-
mu XiX i XX wieku. Prezentowane są 
na manekinach krawieckich, dopaso-
wanych sylwetką do każdego z kostiu-
mów i epoki z której pochodzą stroje. 
Kostiumy te pokazują, jak zmieniała się 
moda i kobieca sylwetka na przestrzeni 
lat 1830-1920.

Na wystawie zobaczyć możemy 
stroje dzienne, wieczorowe, balowe, 
kostiumy karnawałowe, zestawy do jaz-
dy na rowerze, do jazdy konnej, suknię 
ślubną oraz żałobną z okresu Powstania 
styczniowego. inspiracją dla Małgorzaty 
Retkowskiej były ubiory takich histo-
rycznych postaci, jak helena Modrze-
jewska, Maria Konopnicka, Lucy Maud 
Montgomery, czy też bardziej współ-
czesna Kate winslet z filmu „Titanic”.

Ale to nie jedyne dzieło artystki, 
które w sobotni wieczór mogliśmy po-
dziwiać w Zagrodzie. Retkowska ubrała 
i wystylizowała również aktorów nie-
zwykłego widowiska, zaprezentowa-
nego podczas wernisażu. Pomysł był 

dość niezwykły – grupka zapaleńców 
postanowiła zmierzyć się z improwi-
zowanym spektaklem w stylu epoki, z 
której pochodzą prezentowane na wy-
stawie stroje. Grupa odbyła tylko jedną 
krótką próbę, podczas której ustalone 
zostały pewne ramy i konwencja przed-
stawienia, natomiast reszta była już czy-
stą improwizacją.

Zagrana scenka, to spotkanie kilku 
dystyngowanych postaci. Pani Danu-
ta (Danuta Barabasz) i siostra kuzynki 
Anny (Anna Adamkiewicz) mieszkają w 
warszawie, jednak obie spędzają dużo 
czasu w rodzinnej posiadłości w letni-
sku Brwinów. Antosiowa (Aleksandra 
Tomasik) – wdowa po góralu, który 
zmarł w niejasnych okolicznościach, 
została przygarnięta na służbę przez 
Danutę. w odwiedziny do dam wpadł 
kuzyn Michael (Michał haber) bawida-
mek, morfinista, miłośnik śpiewu bel 
canto, kuzynka Anna (Anna Żaczek-siw-
czuk) artystka z Krakowa oraz dalsza 
kuzynka Anna (Anna sobczak) – wy-
dana za mąż za angielskiego posiada-
cza ziemskiego, mieszkająca na stałe w 
Colchester. spektakl obfitował w mnó-
stwo nieprzewidzianych sytuacji, które 
zaskakiwały nie tylko publiczność, ale 
też samych aktorów. Publiczność, mimo 
paskudnej tego dnia pogody, wypełniła 
Zagrodę po brzegi. i z pewnością nikt 
nie uznał tego za czas stracony. Z okazji 
Dnia Kobiet na panie czekał również 
drobny książkowy upominek. 

 Uroczystość w pięknej oprawie, 
zrobiona z doskonałym pomysłem i 
autentyczną pasją. Mamy nadzieję, że 
zespół pójdzie za ciosem i niebawem 
będziemy świadkami powstania w 
Brwinowie nowej formacji artystycznej.

Tekst i zdjęcie Marek Zdrzyłowski

Pani na salonach, czyli...

Improwizowany spektakl był kabaretowym majstersztykiem

instytucje takie jak żłobki, kluby dzie-
cięce i opiekunowie dzienni mogą li-

czyć na dofinansowanie stymulujące 
tworzenie, funkcjonowanie i rozwój 
tego typu placówek. Środkami na ten 
cel dysponuje Ministerstwo Rodziny, 
Pracy i Polityki społecznej, które każ-
dego roku rozdziela na ten cel fundusze.

w tym roku gmina Milanówek 
otrzyma z programu Maluch+ 1 560 000 
zł na utworzenie 52 miejsc opieki w sa-
morządowym żłobku. jest to najwyższa 
dotacja w tegorocznej edycji na Mazow-
szu. samorząd  Milanówka otrzymał już 
promesę tej dotacji. we wtorek 5 mar-
ca wiceministrowie Marcin Zieleniecki 
oraz Kazimierz Kuberski wręczyli pro-
mesy w ramach programów Maluch+ 
oraz senior+ samorządowcom z woje-
wództwa mazowieckiego. w tym roku 
z programu Maluch+ wypłaconych zo-
stanie 450 mln zł, z czego ok. 53 mln zł 
trafi do samorządów w województwie 
mazowieckim. Dzięki tegorocznej edycji 
programu, na Mazowszu ma powstać 
5538 miejsc w 219 nowych placówkach. 
Ze środków pochodzących z programu 
dofinansowanych zostanie 9,6 tys. już 
funkcjonujących miejsc opieki, w tym 
91 dla dzieci niepełnosprawnych lub 
wymagających szczególnej opieki. Środ-
ki te pozwolą na wypełnienie białych 
plam wśród gmin nie posiadających do 
tej pory miejsc opieki nad najmłodszy-
mi dziećmi. Takim miejscem jest rów-
nież Milanówek, ale to niebawem się 
zmieni. Obiekt przy ul. warszawskiej, 
który pełnił już rolę żłobka, a decyzją 
samorządu poprzedniej kadencji miał 
być przeznaczony na Centrum Kultury, 

odzyska pierwotną funkcję i niedługo 
przyjmie pierwszy rocznik maluszków.

– By jeszcze bardziej zachęcić sa-
morządy do rozwijania sieci żłobków 
czy klubów dziecięcych, zwiększyliśmy 
w tej edycji Malucha+ kwotę dofinanso-
wania na utworzenie nowego miejsca. 
wzrosła ona z 20 tys. zł do 30 tys. zł 
dla gmin, gdzie nie ma jeszcze żadnych 
miejsc opieki, a z 20 do 22 tys. zł dla 
gmin posiadających już takie placówki 
– mówi minister elżbieta Rafalska.

Również gmina Żabia wola otrzy-
ma dotację w wysokości 1,1 mln zł na 
utworzenie 50 miejsc opieki dla dzieci 
do trzeciego roku życia.

 Z programu Maluch+ korzysta tak-
że gmina Nadarzyn. Dzięki pozyskanym 
z programu środkom, możliwe jest do-
towanie utworzonego przez samorząd 
Gminnego Żłobka nr 1 „Zaczarowany 
Ogród” w Ruścu. Dzięki funduszom 
pozyskanym z programu, w 2015 roku 
utworzonych zostało tutaj 16 dodatko-
wych miejsc dla dzieci. Dotacje z progra-
mu to oczywiście jedynie część środków 
koniecznych do funkcjonowania żłobka. 
Ze środków gminy samorząd każdego 
roku przeznacza znaczne fundusze. w 
2018 r. samorząd przeznaczył na ten 
cel 1 127 836 zł, zaś dofinansowanie 
z programu Maluch+ wyniosło 28 800 
zł, co stanowi niespełna 2,5% ogólnych 
kosztów utrzymania placówki.

w tym roku gmina po raz kolejny 
złożyła wniosek o dofinansowanie, 
które zapewne otrzyma w podobnej 
wysokości.

Marek Zdrzyłowski

Program Maluch+
\\\ MilanÓweK, naDaRZyn, ŻaBia wOla

Działający od 4 lat rządowy program Maluch+ ma wspierać rozwój 
instytucji sprawujących opiekę nad dziećmi do trzeciego roku 
życia. Program zakłada utworzenie do końca roku 27 000 nowych 
miejsc opieki nad najmłodszymi dziećmi.

Gmina Milanówek otrzymała promesę na dofinansowanie utworzenia żłobka
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\\\ gRODZisK MaZOwieCKi

w sobotę 9 marca grodziska 
Biblioteka Publiczna  
zaprosiła wszystkie panie  
do Mediateki, w której czekało 
na nie mnóstwo atrakcyjnych 
propozycji.

j uż w holu głównym można było 
podziwiać wystawę świetnych ak-

tów autorstwa iwony wierkowskiej-

-Rogowskiej, zafascynowanej kobietą 
i kobiecością. Mimo, że artystka jest 
samoukiem, ma dobry warsztat, który 
w połączeniu z niczym nieskrępowaną 
wyobraźnią daje znakomite rezultaty. w 
obrazach artystki kryje się tajemniczy 
magnetyzm, który nie pozwala przejść 
obok nich obojętnie.

w sali wielofunkcyjnej wrzało jak 
w ulu. Tutaj panie mogły wypróbować 
działanie przeróżnych technik masa-
żu, zabiegów pielęgnacyjnych, styliza-

cji makijażu. Grodziscy profesjonaliści 
udzielali porad i pokazywali w praktyce, 
co może zdziałać dobrze zrobiony za-
bieg. Makijaże, zabiegi pielęgnacyjne 
twarzy, ust i dłoni, stylizacja paznok-
ci – wszystko to można było zrobić za 
darmo.

Przygotowany został również cykl 
sportowy, w ramach którego panie mo-
gły sprawdzić na czym polega pilates 
czy zumba, a także zapoznać się z tech-
nikami samoobrony.

Akademia szczęśliwych Kobiet 
przygotowała cykl otwartych wykła-
dów i warsztatów, które zakończył 
pokaz makijażu paryskiego edyty Mie-
dzińskiej.

Tego dnia była również okazja, by 
zarejestrować się na stoisku DKMs jako 
dawca komórek macierzystych, ofiaro-
wując w ten sposób życie drugiemu 
człowiekowi.  

Na zakończenie dnia w sali widowi-
skowej odbyło się bardzo interesujące 
spotkanie z iwoną Guzowską – sports-
menką, wielokrotną mistrzynią świata 
w kick-boxingu. Guzowska przekazuje 
dziś innym kobietom swoje doświad-
czenie w walce ze stresem, przeciwnoś-
ciami, brakiem motywacji. spotkanie 
było świetnym zwieńczeniem pełnego 
trakcji dnia.

Tekst i zdjęcie Marek Zdrzyłowski

Miasto Kobiet

W holu głównym swoje akty prezentowała Iwona Wierkowska-Rogowska

\\\ MłyNArSKi w SAloNie
Po dłuższej przerwie do Pruszkowa wraca salon Poezji K40. 17 marca o godz. 12.00 
w Młodzieżowym Domu Kultury widownia będzie miała okazję wysłuchać twórczo-
ści wojciecha Młynarskiego, poety, reżysera i satyryka. 
Utwory zmarłego niedawno artysty zaprezentują szeroko znani aktorzy Marian 
Opania i Katarzyna Łochowska, a akompaniament zapewni pianista Polskiego Baletu 
Narodowego Marcin Mazurek. 
Powrót salonu Poezji K40 z pewnością ucieszy mieszkańców Pruszkowa, którzy 
chętnie brali udział w poprzednich edycjach wydarzenia. Miejmy nadzieję, że salon 
już na stałe zagości w kulturalnym życiu miasta. 
wstęp na recital jest bezpłatny, liczba miejsc jest ograniczona.

\\\ PRUSZKÓW
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OBWIESZCZENIE StarOSty  
PruSZkOWSkIEgO

o wydaniu decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej

Zgodnie z art. 11f ust. 3 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych za- 
sadach przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U.  
z 2018 r. poz. 1474) zawiadamiam, że dnia 06.03.2019 r. została wydana decyzja nr 
4/2019 o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej obejmującej rozbudowę 
drogi publicznej gminnej – ulicy św. Stanisława kostki wraz z infrastrukturą 
towarzyszącą w Piastowie na działkach nr ew.: 618 (618/1, 618/2), 667/2, 669 
(669/1, 669/2), 661/5 (661/6, 661/7), 678/1, 690/3, 690/4, 666/6, 668/2, 667/1, 
678/2, 679 (679/1, 679/2), 690/2, 689/1 (689/6, 689/7), 691 (691/1, 691/2), 699 
(699/1, 699/2), 666/12, 666/13, 668/3, 177/5, 8/4, 8/6 obręb 2 w Piastowie.

W odniesieniu do działek ulegających podziałowi – przed nawiasem podano 
numer działki przed podziałem, w nawiasie numery działek po podziale, numery 
działek objętych liniami rozgraniczającymi teren (nowy przebieg drogi) zostały 
oznaczone pogrubioną czcionką.

Nieruchomości objęte linią rozgraniczającą inwestycji (stałe zajęcie): 
Obręb 2 w Piastowie: działki nr ew.: 618/1 (działka powstanie z podziału działki 
nr ew. 618), 667/2, 669/1 (działka powstanie z podziału działki nr ew. 669), 661/6 
(działka powstanie z podziału działki nr ew. 661/5), 678/1, 690/3, 690/4, 666/6, 
668/2, 667/1, 678/2, 679/1 (działka powstanie z podziału działki nr ew. 679), 690/2, 
689/6 (działka powstanie z podziału działki nr ew. 689/1), 691/1 (działka powstanie  
z podziału działki nr ew. 691), 699/1 (działka powstanie z podziału działki nr ew. 699).

Nieruchomości lub ich części, z których korzystanie będzie ograniczone  
w związku z planowaną inwestycją drogową:
Obręb 2 w Piastowie: działki nr ew.: 666/12, 666/13, 668/3, 177/5, 8/4, 699/2 (działka 
powstanie z podziału działki nr ew. 699), 8/6.

Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z decyzją w godzinach 
pracy urzędu: poniedziałek 8:00-18:00, wtorek – piątek 8:00-16:00, w Wydziale  
Architektury Starostwa Powiatowego w Pruszkowie, ul. Drzymały 30, 05-800 Prusz-
ków, pokój nr 104 (I piętro), tel.: 22 738-14-32.

DaM PRaCĘ 

MŁODYCH DO PRZYUCZENIA PRZY PRO-
DUKCJI I NA MAGAZYNIE W PIASECZNIE. 
GODZINY PRACY 08.00-16.00, SOBOTY, 
NIEDZIELE WOLNE. TEL. 509-045-212, 
KONTAKT@AQUA-TECH.COM.PL

PRACA W OCHRONIE PRUSZKÓW  
Poszukujemy osób z orzeczeniem  
o niepełnosprawności do pracy przy 
ochronie małej budowy w Pruszkowie. 
Nie wymagamy doświadczenia.  
Dobre warunki pracy. Tel. 577 303 512

BABIK SKP praca na myjni automatycz-
nej. nie wymagane doświadczenie ale 
zaangażowanie oraz umiejętność obsłu-
gi klienta.  sękocin nowy lub wilanów.  
Tel 662021324  

firma zatrudni elektromonterów; 
Kierowcę-Operatora dźwigu.  
602-653-398;22 201-19-01 

Firma budowlana o ugruntowanej pozycji 
na rynku budowlanym zatrudni murarzy 
oraz pomocników. tel; 881653821

Pracownik na skład budowlany,  
z uprawnieniami na wózki widłowe  
Chyliczki, tel. 600 284 250

Osobę do myjni samochodowej ręcznej  
i wulkanizacji. Gołków. Tel-605 303 484

Pracownik fizyczny-magazyn rusztowań 
Konstancin Jeziorna tel.502 782 558

Pakowanie kosmetyków – praca  
dorywcza od marca w godz. 8.00-16.00 
lub 9.00-17.00 Szczegóły 725 258 529

Szukasz pracy? Zapraszamy do nas  
na produkcję  – oferta stała  
lub dodatkowa - 725 258 529

Zatrudnię pomoc nauczyciela  
do przedszkola w Łazach koło  
Magdalenki: tel. 506-12-52-82, 
CV przedszkolefantazja@interia.pl

poszukuję niani „au pair” do dzieci  
w wieku 6,9 i 12 lat w spokojnej  

dzielnicy Londynu. Praca w pon.-piat.  
w godzinach 15:00-20:00  

oraz 1 wieczór w tygodniu w zamian  
za zakwaterowanie, wyżywienie  
oraz cotygodniowe kieszonkowe.  

wolne weekendy. doskonała okazja  
do nauki języka i zwiedzania.  

możliwość dorobienia w lokalnych  
kawiarniach i pubach. zapraszam!  

Tel. 602-612-302

Opiekunka Seniorów w Niemczech - le-
galna praca, pełna organizacja wyjazdu. 
Akceptujemy język na poziomie podstawo- 
wym i organizujemy kursy niemieckiego od 
podstaw w Warszawie. Tel. 506 289 039, 
501 356 229, Promedica24

zatrudnię ogrodnika, mile widziane  
doświadczenie i prawo jazdy kat. b,  
tel. 511 126 841 

ZATRUDNIĘ KIEROWCĘ C+E obsługa HDS. 
Rozwózka materiałów budowlanych po 
piasecznie, tel. 609 115 711

Zatrudnię fryzjerkę (szkolenia) lub pod-
najmę stanowisko, tel. 501 143 827

Zatrudnię pracowników do masarni  
i do przyuczenia, tel. 606 259 458

Firma ogrodnicza zatrudni doświadczo-
nych ogrodników, tel. 500 268 463

sZUKaM PRaCy 

Emeryt bez nałogów dyspozycyjny  
własny samochód prawo jazdy kat.  
A B C+E tel. 883 743 407

UsŁUgi 

Ocieplenie poddasza, piana pur,  
izolacja poddasza, natrysk pianki. 
Tel.604 489 255 www.purterm.pl 
AUTOMATYKA, NAPĘDY DO BRAM 
- PRZESUWNYCH, GARAŻOWYCH,  
DWUSKRZYDŁOWYCH. SPRZEDAŻ, 
MONTAŻ I SERWIS. TEL- 790 331 339
usługi Koparkami, roboty ziemne 
504501605

Pracownia Tapicerska  
tel.502-908-661 www.tapicer-wolka.pl  

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel-502 093 588, 22 756 57 63 
Anteny TV, SAT. Konfiguracja i naprawa 
sprzętu RTV zadzwoń 501 700 315
postawiłeś dom, szukasz elektryka 
dzwoń- 600 344 271 
montaż, wymiana pokryć dachowych, 
naprawy. 603308185. 
docieplanie budynków. solidne  
doświadczone ekipy tel. 602-482-572 
Tłumaczenia tel. 607 685 074,  
22 711 64 26
PRANIE-CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30
Usługi remontowe kompleksowo,  
malowanie elewacji tel: 515 144 294
ALARMY, KAMERY, DOMOFONY.  
600 421 203
Glazura, terakota samodzielnie.  
Tel-694 126 583
Docieplanie budynków 795 96 96 96
Oczyszczanie działek, ogrodnicze  
519 874 891
Kominiarz tel. 500 214 632
Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998
przeprowadzki tel. 505 591 721
Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352
Glazura, gres, spieki 601 21 94 82
Elektryk, tel-666 890 886
Studnie tel: 601 231 836
Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223
Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223, 601 623 480
Hydrauliczne, gazowe, uprawnienia, 
tel. 501 299 360 
Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581 
Cyklinowanie, tel. 787 726 963
Wykończenia wnętrz, tel. 787 726 963
Posprzątam mieszkanie, biuro, dom,  
tel. 665 188 693
Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907
Naprawa pralek, tel. 602 322 951
Tynki, wylewki, piana pur,  
tel. 668 327 588   

KUPiĘ 

KUPIĘ CZARNE PŁYTY I KASETY MUZYCZ-
NE TEL. 501 781 933
Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
tel. 504 017 418 

sPRZeDaM 

Sosna opałowa, tel. 791 394 791
aUtO-MOtO KUPiĘ

Skup Aut Gotówka do ręki  
tel. 502 467 070 

Skup aut, wszystkie marki.  
Tel-512 391 270 
Skup Aut, wszystkie marki. Gotówka  
od ręki. tel. 510 210 692
Skup Aut Najwyższe Ceny 503901642
Auto skup, tel. 513 323 123

nieRUCHOMOŚCi KUPiĘ

Kupię mieszkanie / kawalerkę (od 18 - do 
40 m2) - w każdym stanie technicznym 
i prawnym, może być do remontu, po 
spadkowe, zadłużone, komornik, bezpo-
średnio - za gotówkę tel. 575-969-758

nieRUCHOMOŚCi wynaJeM

Do wynajęcia loftowy lokal użytkowy  
o pow. 117 m2 na terenie kolejki wąsko-
torowej, piaseczno, ul. Sienkiewicza 14. 
Informacja - tel.: 781 995 901
2 pokoje z kuchnią i łazienką  
w Chylicach tel. 601 32 25 52 
Pawilon 28m2 \”Pod Kopułą”\  
Szkolna 13c paw.18a 509 86 72 38
Kawalerkę w Górze Kalwarii,  
ul. Chopina. Tel-501 604 228
Wynajmę halę 1000 m2 lub inne  
propozycje, Prażmów, tel. 602 77 03 61
Magazyny w Antoninowie,  
ochrona całodobowa, tel. 604 470 270, 
604 470 370

nieRUCHOMOŚCi sPRZeDaM 

Działka z zabudowaniami o pow. 
1800m2+ media. Czarny Las koło Góry 
Kalwarii. Tel-669 604 446
Działkę budowlaną 3900m2 w Górze 
Kalwarii w atrakcyjnym położeniu  
i cenie. Tel-608 455 102
Działkę 1800m2, 30 zł metr, rolną 1ha, 
10 km od Góry Kalwarii. Tel-695 677 434
Nowy dom 144m, działka 1100m,  
Zalesie Górne/Ustanów, 502-344-309
Działkę budowlaną 808m2,  
Góra Kalwaria tel. 504 195 223

działka budowlana  
w Pruszkowie - 585m  

przy ul. Żbikowskiej/przy potoku 
(180.000,00 zł) o atrakcyjnym  

kształcie (prostokąt 29,5m x 20m)  
i lokalizacji. cicha okolica zabudowy 
jednorodzinnej i terenów zielonych  
w bliskości zjazdu z autostrady a2  
do warszawy. istnieje możliwość  

sprzedaży razem z działkami  
sąsiadującymi (łącznie aż do 2.340m). 

Telefon: 0 601 532 534 

Działki budowlane 800 - 1200 m2  
Prażmów, tel. 602 77 03 61    

NAUKA 
Matematyka tel. 664 438 144

ZDROwie 
Psychoterapia Góra Kalwaria  
660 565 007  
www.psychoterapiagorakalwaria.pl, 
1-konsultacja bezpłatna
Leczenie pijawkami, runów  
ul. solidarności 49, tel-516 172 275    

Finanse  
Pożyczki pozabankowe. Certyfikat KNF 
690-016-555  
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\\\ PRUSZKÓW

Zawodniczki Panattoni europe 
Lidera Pruszków rozpoczęły 
fazę play-off z przytupem. 
w pierwszym meczu 
rywalizacji podopieczne jacka 
Rybczyńskiego pokonały sKK 
Polonię warszawa 72:50.

P rzyjezdne otrzymały potężny cios 
już na samym początku spotkania. 

Pierwsza kwarta aż 31:11 dla Liderek! 
Nie da się ukryć, że premierowa odsłona 
określiła przebieg rywalizacji. Co warto 
podkreślić, Polonia na pierwsze punkty 
czekała prawie cztery minuty. Gospo-
dyniom wychodziło prawie wszystko, 
a w szczególności rzuty za trzy. Trafiały 
Aleksandra Kędzierka, Marta Mistygacz 
i Klaudia sosnowska.

Druga kwarta była zdecydowanie 
spokojniejsza. Obie strony popełnia-
ły błędy na parkiecie. Na półmetku 
Liderki prowadziły 42:20. w trzeciej 
odsłonie Polonia przystąpiła do ataku, 
czego efektem było zmniejszenie strat 
do 40:58. Do końca Liderki kontrolo-
wały przebieg gry i utrzymywały bez-

pieczną przewagę. Gospodynie trafiły 
aż 51 procent rzutów z gry przy 27,5 
procent rywalek. Dodatkowo Lider 
zanotował aż 13 celnych rzutów za 
trzy punkty.

Pierwsze skrzypce w pruszkow-
skiej drużynie grała Alicja waw-
rzyniak, która zdobyła 27 punktów. 

Dobre spotkanie zapisała na swoim 
koncie Klaudia sosnowska, która zdo-
była 15 oczek.

Drugi mecz fazy play-off pomię-
dzy zespołami z Pruszkowa i warsza-
wy odbędzie się 16 marca w stolicy.

Artur Szpuda

\\\ PRUSZKÓW

siódmy remis Znicza Pruszków 
w sezonie. w 23. kolejce ii ligi 
żółto-czerwoni podzielili się 
punktami z siarką Tarnobrzeg 
– 2:2.

N a inaugurację rundy wiosennej 
Znicz przegrał z Pogonią siedlce 

0:2. Do Tarnobrzega żółto-czerwoni 

jechali, aby zapewnić sobie spokój w 
postaci bezpiecznej przewagi nad strefą 
spadkową. jesienią w Pruszkowie siar-
ka wywalczyła punkt rzutem na taśmę. 
w 90. minucie wyrównującą bramkę z 
karnego zdobył Kamil Radulj.

Mówi się, że historia lubi się po-
wtarzać. Tak też było w Tarnobrzegu, z 
pewnymi różnicami względem meczu 
jesiennego. siarka nie mogła wymarzyć 
sobie lepszego przebiegu spotkania. Go-

spodarze od początku przejawiali chęć 
do gry. w 29. minucie wynik spotka-
nia otworzył Marcin wodecki. Chwilę 
później było 2:0. Mateusz janeczko do-
środkował, ale piłka... spadła za kołnierz 
Bartłomieja Gradeckiego.

Zespół Pruszkowa nie oddał jed-
nak gry bez walki. w 72. minucie żółto- 
-czerwoni zdobyli bramkę kontaktową 
za sprawą Mateusza Długołęckiego. 
Znicz poczuł swoją szansę, ale wiele 
wskazywało na to, że trzy punkty zgar-

ną gospodarze. w 90. minucie wyrów-
nał Patryk Czarnowski. Na dodatek go-
spodarze kończyli mecz w osłabieniu po 
czerwonej kartce Dawida Kubowicza.

w 24. kolejce Znicz zagra z Rado-
miakiem Radom. spotkanie odbędzie 
się w Pruszkowie 17 marca o 13.05.

Artur Szpuda

\\\ PRUSZKÓW

Kolejne doświadczenie  
w karierze Marty Kobeckiej. 
Zawodniczka UKs Kapry- 
-Armexim Pruszków wystąpiła 
w zawodach Pucharu Świata  
w pięcioboju nowoczesnym  
w Kairze.

M arta Kobecka i Daniel Ławryno-
wicz uplasowali się blisko po-

dium. w sztafecie mix zajęli piątą lo-
katę. – Myślę, że 5. miejsce jest dla nas 

na pewno dobrym wynikiem, a samo 
powołanie do sztafety dużym wyróż-
nieniem. Pokazaliśmy, na co nas stać 
i że walczymy do końca – z 12. awan-
sowaliśmy w końcowym efekcie na 5. 
pozycję. Z przytupem i szczęśliwie za-
kończyliśmy pierwszy Puchar Świata 
w sezonie. Był to jeden z pierwszych 
startów seniorskich, dlatego niezależnie 
od wyników była to okazja do zebrania 
bezcennych doświadczeń. Teraz czekają 
nas następne puchary oraz mistrzostwa 
europy i świata. sezon dopiero się roz-
poczyna – przedstawia zawodniczka 
UKs Kapry-Armexim.

w Kairze zainaugurowano rywali-
zację w Pucharze Świata. Na horyzoncie 
rok olimpijski, więc zawodnicy walczą 

o punkty niezbędne do kwalifikacji na 
główną imprezę czterolecia. Co prawda 
sztafety nie liczą się do rankingu, jednak 
pozwalają sprawdzić się w zmaganiach 
z bardziej doświadczonymi zawodnika-
mi. Przed Martą Kobecką jeszcze wiele 
wyzwań, ale zawodniczka jest ambitna 
i gotowa do rywalizacji indywidualnej.

Z Kairu reprezentantka pruszkow-
skiego klubu ma wiele wspomnień. – To 
był mój pierwszy start w karierze na 
innym kontynencie. Afryka to odmienna 
kultura, przyroda i mentalność ludzi. 
Dało się odczuć specyficzną organizację 
i podejście do życia. Było sporo opóź-
nień, jednak wszystko to miało swój 
urok i oddawało klimat tego pięknego 
miasta, jakim jest Kair. Trzeba było też 
uważać, aby uniknąć chorób związa-
nych ze zmianą klimatu i sposobem 
żywienia. Dzień startów spędzaliśmy 
cały na obiekcie Platinium Club, umiej-
scowionym na granicy między pustynią 
a miastem. Arena pięciobojowa była zlo-
kalizowana w jednym miejscu. Otwarty 
basen olimpijski, „hala” szermiercza – a 
raczej zadaszony, otwarty plac, parkur 
oraz strzelnica z trasą biegową, oczy-
wiście po piachu – wszystko razem na 
dużym terenie – opisuje Marta Kobecka. 
– Co prawda w pierwszych dniach po-
goda nas zaskoczyła i każdy żałował, że 
nie miał ze sobą kurtki i czapki. jednak 
na dzień startów sztafet była już kla-
syczna, marcowa, egipska temperatura. 
słońce nie opuszczało nas ani na chwilę. 
sam bieg odbywał się już wieczorem, 
po ciemku. To były na pewno ciekawe 
zawody, dużo pozostanie z nich wspo-
mnień – dodaje.

Artur Szpuda

Pierwszy mecz dla Liderek

Remis z Siarką

Kobecka piąta
Marta Kobecka i Daniel Ławrynowicz
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– Myślę, że 5. miejsce 
jest dla nas na pewno 

dobrym wynikiem  
– mówi Marta Kobecka

Pierwsza kwarta aż 31:11 dla Liderek
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Znicz grał do końca i to dało efekt

„Dopóki piłka w grze”.  
w 72. minucie  

żółto-czerwoni zdobyli 
bramkę kontaktową 
za sprawą Mateusza 

Długołęckiego


